
Protokół Nr 8/17 

z posiedzenia Komisji Rolnictwa, Bezpieczeństwa i Ochrony PPoż.  

w dniu  20 października  2017r. 

 

     Posiedzenie Komisji trwało od godz. 800 do 1110, a jego tematem było 

zaopiniowanie projektów uchwał przygotowanych pod obrady sesji.  

Podczas obrad przekazano członkom komisji zawiadomienie o kolejnej sesji 

oraz projekty uchwał (przekazano je radnym również w formie elektronicznej); 

wszystkie materiały załączone zostały do niniejszego protokołu. 

W posiedzeniu uczestniczyli wszyscy członkowie komisji; lista obecności 

stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

W części spotkania uczestniczyli również Skarbnik Gminy Elżbieta Romot, 

Wójt Gminy Leszek Stroiński oraz insp. Barbara Bielewicz i Kamila 

Frydrychowicz. 

 

     Spotkanie rozpoczęto od omówienia planowanych zmian w tegorocznym 

budżecie gminy; pani Skarbnik przedstawiła i szczegółowo omówiła powyższe.  

Zmiany dochodów dotyczą przede wszystkim: -zmniejszenia planowanych 

wpływów z opłat na cmentarzu komunalnym, zwiększenia wpływów z 

podatków oraz różnych rozliczeń finansowych, a także środków na oświatę (na 

usuwanie skutków klęsk żywiołowych) i darowizny na rzecz mieszkańców 

poszkodowanych w nawałnicy, dochody związane z realizacją zadań z zakresu 

administracji rządowej (fundusz alimentacyjny) oraz odszkodowania od 

ubezpieczyciela w związku z uszkodzeniami obiektów komunalnych. 

Zmiany w wydatkach dotyczą głównie: przebudowy instalacji elektrycznej w 

hydroforni i kotłowni, przebudowy dróg gminnych, zakupu kontenerów 

mieszkalnych, ekwiwalentu dla członków OSP za udział w akcjach 

ratowniczych i zakupu paliwa i agregatów prądotwórczych w związku z 

usuwaniem skutków nawałnicy, naprawa sali gimnastycznej w Wąwelnie, 

świadczenia społeczne i zasiłki celowe oraz wynagrodzenia pracowników 

GOPS; przebudowa przepompowni kanalizacyjnej oraz dodatkowy wywóz 

śmieci po nawałnicy; dofinansowanie w zakresie ochrony zabytków. 

Wprowadzone zostają również zmiany w zadaniach planowanych do realizacji 

w ramach funduszu sołeckiego (Szynwałd, Wielowicz, Jaszkowo, Sitno i 

Toninek), oraz zadania dotyczące usuwania skutków nawałnicy (do realizacji 

m.in. za pomocą środków pomocowych z innych samorządów). 

Pani Skarbnik omówiła  również potrzeby dokonania zmian w przychodach oraz 

kosztach ZGK. 

       W krótkiej dyskusji udzielone zostały szczegółowe wyjaśnienia i 

odpowiedzi na wszystkie pytania radnych związane z wprowadzanymi 

zmianami.  

       Powyższe zmiany zaopiniowano pozytywnie. 

 

 

       Następnie pani Skarbnik przedstawiła informację dotyczącą wysokości 

pomocy finansowej przekazanej gminie Sośno, przez inne samorządy oraz ich 

przeznaczenie. 
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Tabelaryczna informacja w tym zakresie stanowi załącznik niniejszego 

protokołu. Przy obecności p. Wójta omówiono skalę pomocy udzieloną przez 

inne samorządy. 

   W krótkiej dyskusji nt. sytuacji oraz zachowań niektórych mieszkańców po 

nawałnicy członek Komisji p. M. Wegner podkreślała, że w Sośnie od sołtysa 

do mieszkańców przekazywanych było niewiele informacji związanych z 

możliwością uzyskania pomocy po nawałnicy. 

 

 

       Następnie omówiono pozostałe projekty uchwał przygotowane pod obrady 

najbliższej sesji. 

I tak: -dwa projekty uchwał dotyczące udzielenia dotacji na prace 

konserwatorskie i roboty budowlane przy obiektach wpisanych do rejestru 

zabytków – dla parafii w Sośnie i Wąwelnie (po 15 tys. zł). W uzasadnieniu 

podano iż w kościele w Sośnie konieczna jest naprawa witraży uszkodzonych 

podczas nawałnicy, natomiast w Wąwelnie naprawy wymaga dach uszkodzony 

również podczas nawałnicy.  

Pan Wójt poinformował jednocześnie, że środki m.in. na ten cel wpłynęły do 

budżetu gminy z innych samorządów, jednakże jest to jedyna możliwość 

przekazania tych środków (na ochronę zabytków z budżetu gminy). 

      Po krótkiej dyskusji przedstawione projekty uchwał zaopiniowano 

jednogłośnie pozytywnie. 

 

      Dalej zapoznano się z projektami uchwał dotyczącymi planowanego zakupu 

mieszkań (dwa w Tuszkowie i jedno w Sitnie). Uzasadniając te uchwały pan 

Wójt poinformował, iż sierpniowa nawałnica uszkodziła znaczną część 

budynków na terenie naszej gminy, w tym budynków mieszkalnych. 

Inspektorzy nadzoru budowlanego wyłączyli z użytkowania 3 budynki z zasobu 

mieszkaniowego Gminy Sośno, w których były wynajmowane lokale 

mieszkalne i socjalne dla 9 najemców. Gmina Sosno powinna zapewnić lokale 

zamienne dla poszkodowanych lokatorów Gminy Sośno, którzy podlegają 

przepisom ustawy o ochronie praw lokatorów i mieszkaniowym zasobie gminy. 

W Sitnie nieruchomość zabudowana jest budynkiem mieszkalnym, który 

stanowi integralną całość konstrukcyjną z budynkiem komunalnym, który w 

wyniku nawałnicy został wyłączony z użytkowania i należy go przeznaczyć do 

kapitalnego remontu. Po przeprowadzeniu remontu, gmina uzyskałaby 

dodatkowo jeden lokal mieszkalny. 

Właściciele lokali mieszkalnych w Tuszkowie nr 1 wyrazili gotowość zbycia 

tych mieszkań (50tyś. natomiast drugie mieszkanie aż za 67tyś). 

Pan Wójt zgłosił jednocześnie sugestię prowadzenia jeszcze rozmów z 

właścicielem mieszkania w Tuszkowie (nr 6) w celu obniżenie ceny jego 

zakupu; w związku z powyższym dopiero wówczas podejmowana byłaby 

uchwała w tej sprawie.  

      Członkowie Komisji wyrazili poparcie dla takiego działania (jeśli właściciel 

tej nieruchomości nie obniży ceny sprzedaży, uchwała nie będzie podejmowana 

na najbliższej sesji) pozostałe dwie uchwały dotyczące zakupu mieszkań 

zaopiniowano pozytywnie jednogłośnie. 
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     W dalszej części spotkania na wniosek Przewodniczącego Komisji 

omówiono temat związany z postępowaniem z protokołami z szacowania szkód 

w rolnictwie wyrządzonych przez nawałnicę. Członek Komisji szacującej 

szkody p. K. Frydrychowicz poinformowała, że właśnie wróciły od Wojewody 

podpisane protokoły, które będą mogły być już podpisane przez wnioskujących 

rolników i im wydane. Jednakże 15 protokołów jest jeszcze do poprawienia i 

przekazania ponownie do Wojewody. 

     Podczas dyskusji zaproponowano, aby dla usprawnienia wydawania 

rolnikom tych dokumentów, to sołtysi w swoich sołectwach je wydawali 

(byłoby dla mieszkańców szybciej i sprawniej). 

     Zapewniono, że temat ten zostanie rozpoznany. 

 

 

       Następnie członkowie Komisji zapoznani zostali z projektem uchwały w 

sprawie przyznania diet dla sołtysów. Pan Wójt poinformował, iż proponowana 

zmiana uchwały polega na podwyższeniu (o 100,-zł) jednego z kryteriów 

(organizacja i obsługa administracyjna spraw sołeckich), od których uzależniona 

jest wysokość diety kwartalnej, a spowodowana jest wyjątkowo dużym 

nasileniem obowiązków sołtysów na rzecz mieszkańców naszej gminy. 

     Projekt uchwały zaopiniowano pozytywnie. 

 

 

     Dalej przystąpiono do omawiania projektów uchwał dotyczących gospodarki 

śmieciowej tj. ws. regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie gminy 

oraz w sprawie szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie 

odbierania odpadów komunalnych. 

Wyjaśniono radnym, iż podjęcie nowej uchwały w sprawie regulaminu 

utrzymania czystości jest konieczne w związku z wprowadzeniem nowych 

przepisów w tym zakresie – rozporządzenie Ministra środowiska określa 

szczegółowy sposób selektywnego zbierania wybranych frakcji odpadów oraz 

wskazuje kiedy wymóg selektywnego zbierania uważa się za spełniony. Projekt 

uchwały zawiera zmiany narzucone rozporządzeniem. W regulaminie ustalono 

także częstotliwość pozbywania się odpadów ulegających biodegradacji, w tym 

bioodpadów oraz odpadów zielonych. 

Projekt uchwały w sprawie szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług 

w zakresie odbierania odpadów komunalnych jest bezpośrednio powiązany z 

uchwałą w sprawie Regulaminu utrzymania czystości. Główna zmiana dotyczy 

odpadów ulegających biodegradacji, w tym bioodpadów, które wraz z odpadami 

zielonymi będą co do zasady kompostowane na przydomowych 

kompostownikach. W przypadku braku takiej możliwości odpady ulegające 

biodegradacji będą przyjmowane w PSZOK. 

       Insp. B. Bielewicz przedstawiła radnym uwagi Powiatowego Inspektora 

Sanitarnego w Sępólnie Kraj. do powyższych projektów uchwał; członkowie 

Komisji wyrazili następujące stanowisko do tych uwag: 

1) dot. Regulaminu: 
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- do § 5.1 w rozdz.2  – uznano za zasadne, 

- do § 10 w rozdz.3 – uznano za zasadne, 

- do § 12.1 w rozdz.4 – nie wypracowano jednoznacznego stanowiska w tej 

kwestii; podczas dyskusji podkreślano, iż w roku ubiegłym wprowadzono 

pewne ograniczenia dla mieszkańców w celu globalnego potanienia kosztów 

wywozu śmieci (zielone i popiół oddzielnie, rzadziej też odbierano śmieci 

zmieszane); stawka opłat  nie została podwyższona – jednak koszty te ponieśli 

mieszkańcy, których to dotyczyło; cały czas mieszkańcy bloków w Sośnie mają 

odbierane śmieci co tydzień, a płacą tę samą stawkę jak pozostali mieszkańcy – 

jest to niesprawiedliwość wobec innych mieszkańców gminy, od których 

odbierane są śmieci co 4 lub 6 tygodni. Podkreślano też że odpady zmieszane 

nie powinny być odbierane rzadziej niż co 4 tygodnie. 

Zaproponowano, aby od wszystkich mieszkańców równo odbierać śmieci 

zmieszane np. co dwa tygodnie. Wniesiono jednocześnie o obliczenie kosztów 

zwiększenia częstotliwości odbiorów śmieci. 

Ostatecznie rozważano propozycję odbioru śmieci zmieszanych raz w m-cu lub 

pozostawienia obecnej częstotliwości (bez zmian). 

Żadna z propozycji nie zdobyła większości głosów członków Komisji (2 głosy 

za propozycją pierwszą i 2 za pozostawieniem częstotliwości jak dotychczas). 

 

- do § 12.4 w rozdz.4 – uznano za niezasadny (3 głosy za, 1 przeciw), 

- do § 14 w rozdz.4  – uznano za zasadne,   

- do § 18.1. w rozdz.7  – uznano za zasadne,   

- do § 19.3. w rozdz.8  – uznano za zasadne. 

 

2) dot. szczegółowego sposobu i zakresu odbierania odpadów: 

- do § 1 pkt 1a i do § 1 pkt 1d – nie wypracowano jednoznacznego stanowiska 

(2 głosy za i 2 głosy przeciw). 

 

    W trakcie dalszej dyskusji nt. gospodarki śmieciowej innych uwag nie 

wniesiono. 

 

 

    W dalszej części ponownie podjęto dyskusję nt. pomocy rzeczowej udzielanej 

mieszkańcom gminy; pan Wójt udzielał szczegółowych odpowiedzi na 

zgłaszane uwagi oraz pytania w tym zakresie. 

Mówiono również nt. ponownego szacowania szkód i kosztów tego szacowania 

oraz o terminach rozliczania otrzymanej pomocy finansowej, a także nt. sposobu 

oraz terminu odbierania od mieszkańców eternitu oraz papy ze zniszczonych w 

nawałnicy dachów budynków. 

Wiele uwagi poświęcono również na omówienie zakresu oraz skuteczności 

działań informacyjnych sołtysów w czasie po nawałnicy. 

    Pan Wójt poinformowała także o zmianie unormowań prawnych dotyczących 

ustalania stawek opłat za wodę –od przyszłego roku cenę wody ustalać będzie 

Urząd Regulacji Cen. 
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    Radna M. Wegner apelowała o zmobilizowanie Gminnej Spółki Wodnej do 

pilnych działań w celu udrożnienia rowów melioracyjnych, usunięcia 

powalonych w nawałnicy drzew na tych rowach na terenach leśnych w 

okolicach Sośna, ponieważ są ogromne trudności z odpływem wody z pól 

(rolnicy mają pozalewane uprawy - nie mogą ich zebrać, nie można wjechać na 

wiele pól). 

     Pan Wójt zapewnił, że temat ten poruszony zostanie na najbliższym 

spotkaniu z przedstawicielami Lasów Państwowych. 

 

     Dalej mówiono również nt. udzielanej pomocy dla OSP Sitno oraz Sośno, a 

także o ogromnym wysiłku strażaków ochotników na rzecz poszkodowanych 

podczas nawałnicy mieszkańców naszej gminy.     

 

     Na koniec Wójt omówił stan budynku „pałacu” w Olszewce zniszczonego na 

skutek nawałnicy (wyłączony jest z użytkowania), a konserwator zabytków 

oczekuje jego odbudowania, szacunkowy koszt ok.3mln.zł.  

    Uznano, iż zadanie jest nierealne do wykonania przy obecnym budżecie 

gminy. 

 

 

       Na tym posiedzenie Komisji zakończono. 

 

 

 

 

 
                                                                                   Przewodniczący Komisji  

                                                                                                          Ryszard Badziński 

Prot. insp. Jolanta Lapke                                             


